
ب�ا فرارس�يدن فص�ل اجاره به�ا، ميليون ها 
اجاره نشين براي اس�كان و تأمين هزينه هاي 
ق�رارداد اجاره دغدغه دارند. س�ال گذش�ته 
به دليل شرايط خاص ش�يوع كرونا ستادملي 
كرونا مصوبه اي ب�راي كنترل ب�ازار اجاره بها 
ص�ادر ك�رد ك�ه مي�زان اثرگ�ذاري اش ب�ا 
نقدهاي ج�دي مواجه بود و دول�ت در دومين 
س�ال ش�يوع كرون�ا و هفته ه�اي پاياني اش 
قصد دارد به ش�يوه س�ال گذش�ته و با صدور 
يك مصوب�ه ب�ازار اجازه به�ا را كنت�رل كند. 
 اجاره نش��ينان علاوه بر تحمل هزينه هاي خورد و 
خوراك، پوشاك، اياب و ذهاب، درمان و تحصيل 
با هزينه س��نگين اجاره بها هم روبه رو هس��تند. با 
توجه به شيوع كرونا و خرابي اوضاع كسب و كار و 
درآمد و حتي مالباخته شدن مردم در بازار بورس 
كنترل بازار اجاره به��ا از اهميت قابل ملاحظه اي 

برخوردار است. 
افزايش قيمت مسكن و تورم، محرك رشد هزينه 
اجاره بهاس��ت، زيرا مالكان براي تعيين نرخ اجاره 
مؤلفه هاي دم دستي را در نظر مي گيرند، هر چند 
كه شايد نرخ سود بانكي نيز در بالانس پول پيش و 
اجاره مؤثر باشد، اما با توجه به وضعيت بازار اجاره، 
روند رشد نرخ نگران كننده و كنترل بازار نيازمند 

توجه دولت از طريق اعمال سياست مؤثر در بازار 
اجاره مسكن است. 

در پي ش��يوع كرونا در سال ٩٩ س��تاد ملي كرونا 
مصوبه اي را براي كنترل ب��ازار اجاره تصويب كرد 
و اخيراً اين سياست براي سال جاري تجديد شد، 
هر چند كه سقف افزايش نرخ ها فعلًا تعيين نشده 
است، البته اگر مقوله تمديد همون مصوبه پيشين 
مطرح باشد، حدود تغييرات رسمي در بازار اجاره 

بهاي مسكن هماني است كه سال گذشته بود. 
س��تاد ملي مقابله با كرونا در تصميمي مشترك با 
سياستگذار بخش مسكن، امسال براي دومين سال 
به دليل اس��تمرار فراگيري ويروس كرونا، مصوبه 
سال گذشته براي ساماندهي بازار اجاره و كاهش 
اثرات اقتصادي ناشي از شيوع اين ويروس را تمديد 
كرد. مطابق با متن اين مصوبه، قراردادهاي اجاره 
در سال ۱۴۰۰ و تا سه ماه پس از اعلام رسمي پايان 
كرونا همچنان به  طور اجباري تمديد خواهد شد و 
مالكان نمي توانند مستأجران خود را جواب كنند. 

همچنين موجران مجاز به اعمال سقف مشخصي 
براي افزايش اجاره بها هستند. هرچند سياستگذار 
بخش مسكن معتقد است، اجراي اين سياست در 
سال گذش��ته تا حدودي توانس��ته آثار اقتصادي 
ناشي از شيوع ويروس كرونا را بر مستأجران كاهش 

دهد، اما پايش بازار اجاره در سال ٩٩ نشان مي دهد 
اجراي مصوبه در موارد زيادي كارآمد نبوده است. 

  شكست يك سياست
 در اي��ن ميان برخ��ي كارشناس��ان و تحليلگران 
معتقدند كه لطمات اجراي اين تصميم مي تواند در 
بلندمدت دامن گير بازار اجاره و به ويژه مستأجران 

شود. 
در عين حال، برخ��ي حقوق دانان نيز اش��كالات 
حقوقي و قانوني زيادي به اين تصميم وارد كرده اند. 
سال گذشته بنا به تصميم ستاد ملي مبارزه با كرونا، 
تمديد قراردادهاي اجاره  با نرخ مصوب دولت ابلاغ 
شد. تصميمي كه بدون توجه به رشد فزاينده تورم 
و افزايش شديد قيمت املاك عملًا اجرايي نشد و 
بنا به گزارش هاي منتشره مستأجران و موجران با 
توجه به نرخ توافقي دو طرف، قراردادهاي خود را 
تمديد كردند و حتي برخي از مستأجران به دليل 
عدم ضمانت اجرايي مصوبه سال قبل، تصميم به 

جابه جايي در پايان قرارداد خود گرفتند. 
 نبود ضمانت اجرايي، نداشتن شناخت مشكلات 
موجر و مستأجر و همچنين تصميمات دستوري، 
در بازار املاك تاكنون موفق نبوده است. همانطور 
كه در گزارش منتش��ره بانك مركزي از تغييرات 
نرخ اجاره به��ا در تهران برمي آي��د، كمترين نرخ 

رشد اجاره در شهر تهران نسبت به ماه مشابه سال 
قبل در مهر ٩٩ با رشد 26/8درصدي و بيشترين 
رشد ثبت شده با 3۱/۴ درصد در اسفند٩٩ همراه 

بوده است. 
   تورم و اجاره

به ترتيب اين نرخ رش��د براي كل مناطق شهري 
معادل 2٩/6 درصد در مهرم��اه و 35/2درصد در 
اس��فندماه بوده اس��ت. عملًا گزارش هاي منتشر 
شده بانك  مركزي مؤيد آن است كه سال گذشته 
مستأجران و موجران به س��قف افزايش قيمت در 
اجاره بها توجهي نداشتند و ميانگين كمترين نرخ 
رشد اجاره بها نسبت به مدت مشابه قبل، بيش از 

مصوبه دولت بوده است. 
عموم��اً تصميم��ات دول��ت ب��راي بازاره��اي 
س��رمايه گذاري تاكنون نتيجه اي در برنداش��ته و 
دلايل تغيي��رات اجاره بها را باي��د در افزايش تورم 

جست وجو كرد. 
رشد تورم، رش��د قيمت كالاهاي اساسي، كاهش 
قدرت خريد در نهايت منجر به افزايش قيمت خريد 
املاك و اجاره بها ش��ده است. نمي توان با جملات 
دس��توري و نرخ هاي كمتر از تورم، براي موجران 
تعيين تكليف كرد. همانطور كه در س��ال گذشته 
اين دس��تورات به نتيجه نرسيد و ضمانت اجرايي 

مناسبي نداشت. 
محمداس��لامي، در گفت وگ��و با تس��نيم درباره 
تمديد قراردادهاي اجاره مسكن با توجه به تداوم 
شرايط كرونا اظهار كرد:»مصوبه تمديد يك ساله 
قرارداده��اي اجاره مس��كن در س��تاد ملي كرونا 

تصويب شد.«
وي با بيان اينكه وزارت راه و شهرسازي تغييراتي در 
خصوص شرايط تمديد قراردادهاي اجاره مسكن 
در نظر دارد، تصريح كرد:»اين تغييرات در كميته 
اقتصادي كرونا مصوب ش��ده و در ستاد هم طرح 
مي شود و نتيجه آن را به زودي اعلام خواهيم كرد. 
اس��لامي همچنين از تصويب پرداخت وام وديعه 
مس��كن خبر داد و گفت:»وزارت راه و شهرسازي 
پيشنهاد افزايش مبلغ وام وديعه مسكن را به ستاد 
ملي كرونا داده كه اميدواريم در اسرع وقت مصوب 

و براي اجرا ابلاغ شود.«
وزير راه و شهرسازي گفت:»با توجه به مصوبه ستاد 
ملي كرونا شوراي حل اختلاف به هيچ عنوان حق 
صدور حكم تخليه براي مس��تأجر ندارد. نماينده 
شوراي حل اختلاف در كميته هاي اقتصادي ستاد 
ملي كرونا حضور داش��ت و در جريان صدور حكم 
تخليه براي مستأجران قرار گرفته اند. هيچ مالكي 
بدون شروط اعلام ش��ده كه براساس آن مي توان 
حكم تخليه گرفت، نمي تواند ب��راي صدور حكم 
تخليه اقدام كند، ضمن اينكه مس��تأجران مكلف 

هستند كه حقوق مالك را رعايت كنند.«
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افت ارزهاي دیجيتالي
با بالاگرفتن اقبال عمومي به رمزارزها، نياز ب�ه نظارت بر فعاليت 
ارزهاي ديجيتالي بيش از پيش احساس مي ش�ود. وزراي دارايي 
كش�ورهاي عضو گروه هفت در نشس�ت اخير خود بر سر ارزهاي 
ديجيتال�ي بحث و نس�بت ب�ه عواقب نظ�ارت پايي�ن نهادهاي 
مركزي روي معاملات ارزه�اي ديجيتالي اب�راز نگراني كرده اند.  
به گزارش سي ان بي سي، اقبال ش��ركت ها و نهادهاي بزرگ جهاني به 
ارزهاي ديجيتالي رو به افزايش است. شركت گوگل در يك تغيير موضع 
آش��كار اعلام كرد از اين پس تبليغ صرافي ارزهاي ديجيتالي در بستر 
گوگل بلامانع است تا بدين ترتيب ممنوعيت سه ساله تبليغ صرافي هاي 
ديجيتالي سرانجام برداشته شود. در مرحله نخست و از روز سوم آگوست 
امسال قرار است صرافي هاي ارزهاي ديجيتالي بتوانند تبليغات خود را با 

استفاده از بستر گوگل به شهروندان امريكايي منتقل كنند. 
پس از انتشار اخبار گسترده اي از مقابله چين با ارزهاي ديجيتالي، از 
ديگر نقاط خبرهاي بهتري به گوش مي رسد: بانك مركزي هند در يك 
رويكرد كاملًا متضاد با موضع گيري قبلي از انجام تراكنش��ات بر بستر 
ارزهاي ديجيتالي حمايت كرده و در اروپا ني��ز مقامات اتحاديه اعلام 
كرده اند، برنامه راه اندازي يك كيف پول ارزهاي ديجيتالي مش��ترك 
براي تأمي��ن راهي امن و نوين در دسترس��ي ش��هروندان به خدمات 

الكترونيك در حال انجام است. 
مجموع ارزش بازار جهاني ارزهاي ديجيتالي در حال حاضر هزار و 62۰ 
ميليارد دلار برآورد مي شود كه اين رقم نسبت به روز قبل ۰/68 درصد 
كمتر شده است. در حال حاضر 5۰درصد كل بازار ارزهاي ديجيتالي در 
اختيار بيت كوين و ۱۷ درصد در اختيار اتريوم است. بيت  كوين ۱2سال 
پيش از س��وی گروه گمنامي از معامله گران بر بستر بلاك چين ايجاد 

شد و از سال 2۰۰٩ معاملات اوليه آن شكل گرفت. 

روسيه آماده مشاركت در راه آهن ایران
رئي�س مرك�ز ص�ادرات روس�يه اع�لام ك�رد ك�ه اي�ن مرك�ز 
آم�اده ارائ�ه خدم�ات ب�ه ش�ركت ها ب�راي س�اخت بخش�ي 
از كري�دور راه آه�ن ش�مال- جن�وب در اي�ران اس�ت. 
به گزارش اس��پوتنيك، مديركل مركز صادرات روسيه RCE، رونيكا 
نيكيشينا در جلسه كاري خود اعلام كرد: همكاري منطقه اي اوراسيا و 
مركز صادرات روسيه آماده ارائه خدمات شركت هاي روسي براي ساخت 

بخشي از كريدور راه آهن شمال- جنوب در ايران است. 
ورونيكا نيكيش��ينا گفت: »مركز صادرات روس��يه آماده ارائه خدمات 
شركت هاي نمايه روسي از نظر تأمين خطوط ريلي، سوئيچ ها و ساير 
تجهيزات توليد داخلي است كه براي ساخت بخشي از كريدور راه آهن 

شمال- جنوب در ايران لازم است.«
وي خاطر نشان كرد: زيرساخت هاي تداركات در منطقه اوراسيا در حال 
حاضر به طور كامل اجرا نشده است تا تمام مزاياي رژيم جديد تجارت 

ميان اين كشورها، راحت را فراهم كند. 
ورونيكا نيكيش��ينا در ادامه گف��ت: »از نظر رويه ه��اي اداري، مركز 
صادرات روس��يه از نظر اقدام��ات خاص همچنين به عنوان دس��تيار 
صادركنندگان عمل مي كند. ما همچنين محيطي را ايجاد مي كنيم كه 
در آن صادركنندگان مي توانند بدون كمك دولت به راحتي به تجارت 

خود ادامه دهند.«
مجمع بين المللي اقتصادي س��ن پترزبورگ در سال 2۰2۱ در تاريخ 
2 تا 5ژوئن در قالب زنده برگزار مي شود. در اين مجمع راه هاي توسعه 
اقتصادي روسيه با ديگر كش��ورها من جمله اورآسيا مورد تبادل قرار 

مي گيرد. 

كشف گاز در تركيه 
رئيس جمه�ور تركي�ه اع�لام ك�رد: 1۳۵ ميلي�ارد مترمكع�ب 
گاز طبيع�ي در مي�دان درياي�ي »آماس�را 1« اكتش�اف ش�ده 
و تولي�د از اي�ن ذخاي�ر ق�رار اس�ت در 2۰2۳ آغ�از ش�ود. 
 به گ��زارش بلومبرگ، رجب طي��ب اردوغان رئيس جمه��ور تركيه، 
اكتشاف ذخاير جديد گاز طبيعي را در درياي سياه اعلام كرد. توليد 
از اين ذخاير در 2۰23 آغاز مي شود. شرك نفت دولتي تپائوي تركيه 
۱35 ميليارد متر مكعب گاز در ميدان دريايي »آماس��را ۱« اكتشاف 
كرده است. به اين ترتيب ميزان كل ذخايري كه طي يك سال گذشته 
اكتشاف شده به 5۴۰ ميليارد متر مكعب مي رسد. طبق گفته مقامات 
تركيه، ش��ركت تپائو قصد دارد عمليات توس��عه اين ذخاير گازي را 
خودش بر عهده بگيرد و احتياجي به س��رمايه گذاري خارجي ندارد. 
تركيه طي سال هاي اخير عمليات اكتش��اف نفت و گاز را در سواحل 
خود افزايش داده است. اردوغان اكتشاف هاي جديد انرژي را راه حلي 
براي بسياري از آسيب پذيري هاي بلندمدت اقتصادي كشور مي داند، 
از جمله مش��كل هزينه واردات انرژي كه بايد به ارز خارجي پرداخت 
شود. تركيه در سال گذش��ته ميلادي ۴۰5ميليارد متر مكعب گاز در 
چاه نفتي تونا۱ در ميدان ساكاريا كشف كرد كه بزرگ ترين اكتشاف آن 
در درياي سياه بود. اين كشور در حال حاضر تقريباً تمام 5۰ ميليارد 
مترمكعب مصرف س��الانه گاز خ��ود را وارد مي كن��د. مقامات تركيه 
انتظار دارند توليد داخلي تقاضاي گاز كشور را 6۰ درصد افزايش دهد 
و تا 2۰3۰ به 8۰ ميليارد متر مكعب در روز برس��اند. اين اكتش��افات 
همچنين اين امكان را به تركيه مي دهد ت��ا گاز ارزان تر را وارد كند و 

متوسطه هزينه سالانه انرژي خود را كاهش دهد. 

آغاز ثبت نام جدید مسكن ملي از امروز
بنا بر اعلام مع�اون وزي�ر راه و شهرس�ازي، دور جدي�د ثبت نام 
ب�راي واحدهاي اق�دام مل�ي مس�كن از ام�روز آغاز مي ش�ود. 
 ثبت نام مجدد متقاضيان طرح اقدام ملي مسكن از امروز آغاز مي شود. 
اين چهارمين مرحله از ثبت نام خواهد بود كه البته جزئياتي درخصوص 

تعداد واحدهاي ثبت نامي اعلام نشده است. 
قيمت به  روز واحدهاي اقدام ملي مسكن به 3/۷ميليون تومان در هر 
متر مربع رسيده است كه اين موضوع را اواخر ارديبهشت ماه ياسر لك، 
معاون اداره كل راه و شهرسازي استان تهران اعلام كرد و گفت: با توجه 
به ضرايب اعمال شده به قيمت پايه واحدهاي اقدام ملي مسكن كه سه 
ماهه دوم سال گذشته اعلام شد، در حال حاضر قيمت هر متر مسكن 
ملي به 3ميليون و ۷۰۰ هزار تومان رسيده است. در آينده نيز ممكن 

است تعديل ها كاهشي يا افزايشي باشد. 
 ثبت نام مراحل اول، دوم و سوم به پايان رسيده است. فرصت ثبت  نام در 
مرحله سوم از ۱8 دي ۱3٩٩ آغاز شد و پنج شنبه )25 دي ماه( به اتمام 

رسيد. مرحله چهارم نام نويسي از امروز آغاز مي شود. 
همچنين گفته مي شود پروژه مرحله دوم مسكن ملي تا اواخر خرداد به 

ثبت نام كنندگان داده مي شود. 

گزارش »جوان« از فضاي حاكم بر بازار اجاره مسكن 

كنترل مصوبه اي اجاره خانه!

امين ياری | موج

اولویت بندي مقصد كالاهاي اساسي 
راه�داري  س�ازمان  كالاي  حمل ونق�ل  دفت�ر  مدي�ركل 
مقص�د  تعيي�ن  اولويت بن�دي  از  ج�اده اي  حمل ونق�ل  و 
داد.  خب�ر  كالا  صاحب�ان  س�وي  از  اساس�ي  كالاه�اي 
به گزارش تس��نيم، غلامحس��ين دغاغله با يادآوري اينك��ه از اول تا 
۱۴خرداد تعداد 6٩ هزار و 83 دستگاه كاميون، بارگيري يك ميليون 
و 6٩۴ هزار و 5۱5 تن كالاي اساس��ي را از مبدأ بندر امام خميني)ره( 
بر عهده داشتند، اظهار كرد:  امس��ال حمل كالاي اساسي با برداشت 
محصولات كش��اورزي از جمله گن��دم، تره بار، كل��زا و چغندرقند در 

خوزستان و استان هاي همجوار همراه شده است. 
 وي ادامه داد: اولين اقدام از س��وي س��ازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي براي حمل به موقع كالاهاي اساسي، انتش��ار فراخوان اعزام 
ناوگان ويژه جابه جايي كالاي اساس��ي در سراس��ر كش��ور، تشكيل 
س��تاد حمل كالاهاي اساسي در س��تاد و اس��تان هاي مهم از جمله 
استان خوزس��تان به منظور نظارت بر روند حمل اين كالاها و حضور 
 عملياتي مديران س��تادي در اس��تان خوزس��تان به دس��تور رياست 

سازمان بود. 
وي با اشاره به تشكيل جلسه با دست اندركاران حمل بار و صاحبان كالا 
در استان خوزستان، بيان كرد: در اين جلسه مقرر شد تعيين مقصدهاي 
كالاهاي اساس��ي از س��وي صاحبان كالا بر اس��اس اولويت بندي ها 
صورت گيرد. خ��ط آزاد كردن حمل كالاي اساس��ي در پايانه بار بندر 
امام خميني)ره( از سوي س��ازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي نيز 
از ديگر تصميم هاي اتخاذ شده است كه با اين كار فرآيندهاي حضور 
كاميون ها در پايانه بار اين بندر براي گرفتن مجوز بارگيري از س��وي 

سازمان به حداقل مي رسد. 
 دغاغل��ه بيان ك��رد: در كن��ار كالاي اساس��ي، در خوزس��تان روزانه 
5۰۰ تا 6۰۰ دستگاه كاميون كار حمل گندم، 52۰ دستگاه كار حمل 
چغندرقند، يك هزار دس��تگاه حمل تره بار و 2۰۰ تا 25۰ دس��تگاه 
كاميون محصول كلزا را از اين اس��تان به مقصدهاي مختلف جابه جا 
مي كنند. علاوه بر اين در جنوب كرمان 2هزار تا 2 هزار و 5۰۰ كاميون 
روزانه بارگيري مي ش��ود، در چابه��ار روزانه بيش از ه��زار و ۷۰۰ تن 
محصولات كشاورزي جابه جا مي شود و در ديگر بنادر كشور نيز جابه 

جايي كالاي اساسي به صورت مستمر در حال انجام است. 

شكست دولت روحاني در تنظيم بازار
از  اساس�ي  كالاه�اي  تش�كيل صف ه�اي خري�د  پدي�ده 
جمل�ه روغ�ن در س�ال 1۳99 حاص�ل ناكارآم�دي و بي تدبيري 
مس�ئولان وزارت صم�ت دول�ت روحان�ي در تنظيم ب�ازار بود. 
به گزارش فارس، روغن نباتي از جمله كالاهايي بود كه س��ال گذشته 
مردم براي تأمين آن دچار تحمل مشقات فراواني شدند، به طوري كه 
اين كالا از اواسط سال گذشته به مرور در بازار كمياب و گران شد و در 
زمستان سال گذشته و در اوج ش��يوع ويروس كرونا مردم براي تأمين 
حداقل نيز خود مجبور به ايس��تادن طولاني مدت در صف هاي شلوغ 

شدند. 
كاوه زرگران عضو هيئت نمايندگان اتاق بازرگاني تهران در ش��هريور 
سال گذشته در جلسه هيئت نمايندگان با اعلام كاهش 56 درصدي 
واردات روغن خام اين موضوع را اطلاع رساني كرد و بدين ترتيب زنگ 

خطر تأمين روغن مورد نياز كشور را به صدا درآورد. 
وي در همان زمان مش��كل اصلي كاهش واردات را ناش��ي از مشكل 
تأمين ارز از سوي بانك مركزي عنوان كرد و اظهار داشت: اگر سريع تر 
راهكاري براي اين موضوع انديشده نشود، در نيمه دوم سال در توليد 

اغلب محصولات غذايي با مشكل مواجه مي شويم. 
اگرچه مس��ئولان وزارت صمت در ابتدا هرگونه مش��كلي را در تأمين 
مواداوليه توليد روغن مورد نياز كارخانجات انكار مي كردند، اما بعدها با 
پذيرش نسبي مشكل بازار روغن، حل اين معضل را به هفته هاي آينده 
موكول مي كردند، البت��ه به رغم وعده مكرر مس��ئولان وزارت صمت 
تا امروز هم مش��كل تأمين روغن به صورت كامل حل نشده و اگرچه 
وضعيت تأمين اين كالاي اساسي نسبت به سال گذشته بسيار بهبود 

يافته، اما هنوز هم محدوديت در عرضه مردم را رنج مي دهد. 
محمود شه رضايي عضو هيئت مديره انجمن صنفي روغن نباتي در آبان 
سال گذشته در يك برنامه خبري اظهار داشت: سرنخ برخي مشكلات 
بازار روغن در دست وزارت صمت و بانك مركزي است. در بهار سال ٩٩ 
بانك مركزي به صورت ناعادلانه اقدام به تخصيص ارز نمود يعني حدود 
25۰ ميليون دلار در ميان شركت هاي روغني تقسيم شد، اما حتي يك 

دلار هم به شركت هاي بزرگ تخصيص نيافت. 
در بازار نيز روغن نباتي به ويژه روغن جامد ب��ا قيمتي بيش از قيمت 
مصوب عرضه مي شود، ضمن اينكه شركت هاي پخش با سوءاستفاده از 
وضعيت موجود روغن را به بنكداران به همراه كالاهاي ديگري مانند رب 
گوجه فرنگي، كيك و تن ماهي مي فروشند و به همين دليل بنكداران 
تمايل به خريد روغن ندارند و همين موضوع نيز عرضه روغن نباتي را 

در بازار محدودتر كرده است. 

خودروهایي كه در انبار خاك مي خورند
يك سالي مي شود كه خودرو از طريق قرعه كشي به فروش مي رسد، 
اين در حالي است كه اين شيوه فروش نه به نفع توليدكننده و نه به 
نفع مصرف كننده بوده و تنها دلالان سود سوداگري خود را برده اند. 
به گزارش مهر، دلالان حوزه خودرو با استفاده از اين فرصت، اقدام به 
خريد و فروش ك��د ملي افراد بي بضاعت ك��رده و در قبال هر كد ملي، 
مبلغي ناچيز به اين افراد پرداخت مي كردند كه همين مسئله به تنهايي 
يكي از اصلي ترين عوامل نرس��يدن خودرو با قيمت مناسب به دست 

خريداران واقعي شده است. 
در اين رابطه مازيار بيگلو دبير انجمن قطعه سازان در توضيح چگونگي 
شكل گيري ش��يوه فروش خودرو براساس قرعه كش��ي اظهار داشت: 
اصلًا نمي دانم چرا اين اتفاق افتاد. در سال ٩۷ زمان رحماني وزير وقت 
صمت كه خيلي بازار آشفته شده بود اتاق فكري تشكيل شد كه در آن 
اتاق فكر اصلًا نمي دانم اين طرح قرعه كشي از كجا مطرح شد. تقريباً 
مي توانم بگويم ٩٩ درصد جمع مخالفت كردند. رحماني مي گفت روي 
فروش خودرو ماليات سنگين بگذاريم من گفتم شما با اين كار وجهه 
قانوني به كار مي دهيد، مثل اينكه بگوييد من قاچاق موادمخدر را آزاد 
مي كنم، ولي از آن ماليات مي گيرم. طرف دارد كار خلاف قانون انجام 
مي دهد و مي خواهد روي آن خلاف مالي��ات از او دريافت كند. تقريباً 
اكثريت مطلق جمع مخالف بودند يعني واقعاً عجيب بود كه اين اتفاق 

افتاد و آن جلسه تمام شد. 
از س��ويي ديگر نيز اين شيوه فروش موجب ش��د تعداد زيادي خودرو 
در پاركينگ ها انبار ش��وند و ش��رايط عرضه خودرو به بازار را با فساد 
و چالش مواجه كنند. در اين راس��تا عليرضا رزم حسيني وزير صمت 
مي گويد: به رغم اجراي طرح هاي مختلف همچون قرعه كش��ي براي 
عرضه خودرو، باز در همين ش��رايط نيز حدود 5۰ درصد خودروهاي 
فروش رفته گارانتي شان باطل شده و صرفاً در برخي انبارها نگهداري 
 مي ش��وند تا ب��ا افزاي��ش كاذب قيمت ها ب��ه حفظ س��رمايه عده اي 

كمك كنند. 
طرح مجلس براي عرض��ه خودرو از طريق بورس كالا در كميس��يون 
صنايع و معادن مجل��س نهايي و در صف ورود به صحن علني اس��ت 
كه در صورت تبديل اين طرح به قانون، خودرو را مي توان با س��ازوكار 
بورس خريداري كرد. البته طبق شنيده ها احتمال موافقت مجلس با 
آزادسازي قيمت گذاري خودرو همزمان با آزادسازي واردات خودرو تا 
 موعد فراهم شدن زيرس��اخت هاي لازم براي عرضه خودرو در بورس 

زياد است. 

واردات ۱۵۰هزار تن برنج در 2 ماهه اول سال ۱۴۰۰
دبير انجمن واردكنندگان برنج ايران اعلام كرد

دبير انجم�ن واردكنن�دگان برنج اي�ران گفت: 
از ابت�داي فروردين م�اه تاكن�ون نزدي�ك 
1۵۰هزارتن برنج خريداري و وارد ش�ده اس�ت 
كه به نظر مي رس�د تا اواخر تيرماه نيز بين 1۰۰تا 
1۵۰هزارتن برنج ديگر تأمين و وارد كشور شود. 
»مس��يح كش��اورز« ديروز در گفت وگو با ايرنا نياز 
سالانه كشور به برنج را بيش از 3ميليون تن دانست و 
افزود: سالانه نزديك 2ميليون تن برنج از محل توليد 
داخلي و بين يك تا ۱/5 ميليون تن از محل واردات 
تأمين مي شود و اين امري اجتناب ناپذير است، در غير 

اين صورت كسري بازار قابل جبران نيست. 
دبير انجمن واردكنندگان برنج اظهار داشت: سال 
گذشته 85۰هزارتن برنج از محل واردات تأمين شد 
كه 5۰ درصد كاهش نسبت به سال ٩8 داشته است 
كه كاهش ميزان واردات نيز مي تواند در قيمت بازار 

برنج مؤثر باشد. 
وي تصريح كرد: با وجود اين حجم كم از برنج وارداتي 
در ابتداي سال ۱۴۰۰ و كاهش واردات سال گذشته، 

ممكن است در صورت كسري بازار نامتعادل شود. 
كش��اورز گفت: اكنون به دليل نوس��ان ن��رخ ارز، 
واردكنندگان نيز توان پرداخت هزينه هاي جانبي 
انبارداري را ندارند، زيرا ديگر نمي توانند براي چهار 
ماه دوره ممنوعيت واردات، محصول برنج را خريداري 

و هزينه انبارداري آن را متقبل شوند. 
وي اضافه كرد: همچنين تش��ديد خشكس��الي و 

كم آبي به طور حتم در كاشت و برداشت برنج داخلي 
نيز مي تواند تأثيرگذار باشد، بنابراين به نظر مي رسد 
بايد در بحث واردات و تأمين كس��ري برنج كشور 
با دقت عمل كنيم تا ب��ازار وضعيت متعادل خود را 

حفظ كند. 
دبير انجمن واردكنندگان برنج افزود: امروز مسئولان 
بايد براي ماه هاي آتي بازار برنج تصميم گيري كنند تا 
كشور دچار كمبود و بحران نشود كه اين امر نيازمند 

كاهش مدت زمان ممنوعيت واردات برنج است. 

كشاورز گفت: طي سال هاي اخير با حمايت دولت 
و ايجاد قانون ممنوعيت واردات در فصل برداش��ت 
محصول، برنج ايراني قيمت خود را پيدا كرده و سهم 
بخشي از بازار را به دست آورده است، زيرا حتي اقشار 
متوسط جامعه كه به دليل مناسب بودن نرخ برنج 
خارجي از آن مصرف مي كردند به دليل هم ترازي 
قيمت برنج وارداتي و داخلي به سمت مصرف برنج 
 داخلي رو آورده اند كه اين اقبال خوبي براي برنج توليد 

داخل است. 

وي تصريح كرد: به نظر مي رس��د براي جلوگيري 
از حذف برنج از س��فره اقش��ار كم درآمد جامعه و 
جلوگيري از افزايش قيمت ها نياز است دولت تدبيري 

دراين خصوص بينديشد. 
طبق قانون هر ساله از 3۱ تيرماه به مدت چهار ماه 
ممنوعيت واردات برنج اعمال مي شود كه در سال 

۱۴۰۰ نيز اعمال مي شود. 
دبير انجمن واردكنندگان برن��ج پيش از اين اعلام 
كرد: ذخاير كنوني برنج كشور بين ۱۰۰ تا ۱5۰ هزار 
تن است كه دو تا سه ماه آينده تمام مي شود و به دليل 
تشديد خشكسالي ها بدون ش��ك با كاهش توليد 
داخلي و همچنين محدوديت در واردات با كمبود 
شديد برنج در كش��ور روبه رو خواهيم شد كه امري 

نگران كننده است. 
به تازگي گمرك جمهوري اس��لامي اع��لام كرد: 
برخلاف برخي ادعاه��ا، واردات و ترخيص برنج در 
دو ماهه نخست سال ۱۴۰۰ بيش از ۱82 هزار تن به 
ارزش ۱63ميليون دلار از گمركات كشور ترخيص 
شد كه نسبت به مدت مشابه سال قبل 3۱ درصد در 
وزن و 3۴ درصد در ارزش رشد داشته است و ۱2 هزار 
تن برنج اكنون در جريان ترخيص است و پس از انجام 

تشريفات گمركي وارد بازار مي شود. 
در دو ماهه مشابه سال ٩٩ نيز حدود ۱3٩ هزار تن 
برنج به ارزش ۱22 ميليون دلار از گمركات ترخيص 

شده بود. 

در ش�رايطي كه برخ�ي از ايرلاين ها ب�ا وجود برخ�ورد و جريمه 
بازهم تخلفات كرونايي خود را تكرار مي كنند، مسئولان سازمان 
هواپيمايي كشوري اعلام كرده اند كه تكليف اين ايرلاين ها به زودي 
مشخص شده و جرايم سنگين تري براي آنها در نظر گرفته می شود. 
به گ��زارش ايس��نا، از نيمه س��ال گذش��ته پروتكل هاي بهداش��تي 
سختگيرانه تري براي بخش هاي مختلف اقتصادي و صنايع تصويب به 
آنها اعلام شد. در حوزه پروازهاي مسافري نيز ستاد مقابله با كرونا تصويب 
كرد كه ايرلاين هاي داخلي ضمن رعايت دستورالعمل ها و پروتكل هاي 
بهداشتي گذشته از ابتداي مهر سال گذشته موظف هستند كه محدوديت 
پذيرش 6۰درصدي مسافر را در همه پروازهاي داخلي در راستاي رعايت 
فاصله گذاري اجتماعي رعايت كنند اما در اين مدت برخي از ايرلاين ها 
نسبت به اجراي اين پروتكل بي توجهي كرده و بارها مردم كليپ هايي را 
در فضاي مجازي منتشر كرده اند كه نشان مي داد خبري از رعايت اين 

محدوديت كرونايي نيست و كابين پرواز پر از مسافر شده است. 

تورج دهقان زنگنه، رئيس سازمان هواپيمايي كش��وري در پاسخ به 
سؤالي مبني بر اينكه با ايرلاين هايي كه تخلفات كرونايي شان را تكرار 
كرده و محدودي��ت 6۰ درصدي پذيرش مس��افر را رعايت نمي كنند 
چه برخوردي خواهد شد، تأكيد كرد: در گذشته جرايم بسياري براي 
شركت هاي هواپيمايي كه پروتكل هاي بهداشتي را رعايت نمي كردند در 
نظر مي گرفتيم و به عنوان مثال مسيرهاي پروازي شان را لغو مي كرديم 
اما با توجه به اينكه برخي شركت هاي هواپيمايي، تخلفاتشان در اين 
زمينه مانند پذيرش مسافر بالاتر از سقف تعيين شده را تكرار كردند، 
جرايم شان را س��نگين تر خواهيم كرد. در جلسه هاي پيش رو كميته 
هوانوردي در سازمان هواپيمايي كشوري در صدديم تا جرايم ديگري 

براي اين شركت ها در نظر بگيريم و به زودي آن را اعلام خواهيم كرد. 
البته پيش از اين محمدحسن ذيبخش، سخنگوي سازمان هواپيمايي 
كشوري نيز در اين باره به ايسنا گفته بود: شركت هاي هواپيمايي كه 
تخلف هاي كرونايي شان را تكرار مي كنند با جريمه هاي سنگين تري 

مواجه شدند و چندين مسير پروازي برخي از آنها لغو يا تعليق شد كه 
زيان سنگيني به آنها وارد كرد. 

وي افزود: برخي از اين ايرلاين ها بر اس��اس گزارش هاي دريافت شده 
تخلفات شان را درخصوص پروتكل هاي بهداشتي ابلاغ شده از سوي 
س��تاد ملي مقابله با كرونا تكرار كرده اند و بارها ن��ام  برندهاي آنها در 
رسانه ها تكرار شده، اما مسلماً درباره آنها تصميم گيري خواهد شد و 

قطعاً جريمه هاي سنگين تري در انتظار آنهاست. 
ذيبخش اعلام كرد: درصورت بروز تخلف از س��وي ايرلاين ها در وهله 
نخست تذكر شفاهي و اخطار به آنها داده خواهد شد. پس از آن برخي 
مسيرهاي پروازي داخلي آنها لغو خواهد شد و نهايتاً اين لغو مجوز در 
مسيرهاي پروازي خارجي براي اين ش��ركت هاي هواپيمايي اعمال 
خواهد شد و سازمان هواپيمايي كشوري با هيچ شركت و شخصي تعارف 
ندارد، اما جريمه هاي ما صوري نيست و ايرلاين ها ضرر و زيان بسياري 

از همين جريمه ها متحمل شدند. 

جریمه هاي سنگين تر در انتظار تكرار تخلف ایرلاین ها

ملیحه مرادی
  گزارش یک  

  گزارش 2   

  راه


